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Ekonomická teorie hovoří o tzv. výhodách z rozsahu produkce a tuto výhodu agrokomplexy reálně 
mají. To je také důvod, proč by měla být dotační podpora odstupňovaná právě podle velikosti farmy. 
Zkrátka menší farma by měla dostat na hektar více než farma velká.

Současné nastavení přímých plateb má negativní důsledky na český venkov. Vede ke skupování pozemků 
a vytváření velkých zemědělsko-průmyslových podniků, které hospodaří vůči krajině nešetrným 
způsobem. Vedení těchto velkofarem často sídlí v Praze nebo v jiných velkých městech a k životu 
v obcích a na venkově obecně nijak pozitivně nepřispívá.

Vzhledem k tomu, že veřejná podpora pro podnikatele je již řadu let odstupňována pro malé, střední 
a velké podniky, je logické, že by takové odstupňování podpory mělo být zavedeno i u přímých plateb. 
A právě redistributivní platba je krokem tímto směrem.

Budoucnost redistribuce 

Česká republika se může k modelu redistributivní platby kdykoliv připojit. Evropská legislativa 
to umožňuje a vláda může tento krok učinit každý rok nejpozději do 1. srpna (s platností od ledna 
následujícího roku). Minulá vláda tuto možnost žel nevyužila a je otázkou, co udělá ta současná. 
Zatím zde však platí pouze povinná modulace, tedy krácení plateb o 5 % nad 150 000 €. 

Již brzy zveřejní Evropská komise návrh pravidel pro Společnou zemědělskou politiku EU pro roky 
2021-2028. Jsme přesvědčeni o tom, že bude obsahovat i pokračování redistributivní platby. Asociace 
soukromého zemědělství ČR dlouhodobě považuje její zavedení za naprosto klíčové opatření. Jedná 
se o jednoznačně nejspravedlivější, jednoduchou a pro české zemědělce přínosnou formu platebního 
nároku přinášejícího další efekt jak v rámci farmy, tak i venkova obecně.
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